
 

Protokół Nr LXXI 

z sesji Rady Miejskiej w Dziwnowie 

z dnia 28 września 2009 r. 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Pan Marek Lisowski o godz. 17.30 otworzył 

LXXI sesję Rady Miejskiej w Dziwnowie zwołaną w trybie art. 20 ust 3 ustawy o 

samorządzie gminnym oraz § 15 ust 3 Statutu Gminy Dziwnów na wniosek Burmistrza 

Dziwnowa – zał. nr 2.   

Powitał zebranych radnych, Burmistrza p. Krzysztofa Kozickiego, kierownictwo 

Urzędu, sołtysów, zaproszonych gości, mieszkańców Gminy Dziwnów, przedstawicieli 

mediów.  

 

 Następnie Przewodniczący Rady oświadczył, iż zgodnie z listą obecności stwierdza, 

że na stan ustawowy 15 radnych aktualnie w sesji uczestniczy 11 radnych, co stanowi quorum 

pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał – listy obecności radnych – zał. Nr 1 

do niniejszego protokołu.  

 

Przewodniczący Rady oznajmił, że porządek obrad radni otrzymali wraz z 

zawiadomieniami, a następnie zapytał czy są uwagi do porządku obrad. 

 

Nikt nie zgłosił uwag do zaproponowanego przez Burmistrza Dziwnowa porządku obrad 

zawartego w zawiadomieniu: 

1.Sprawy regulaminowe: 
a/ stwierdzenie quorum 

b/ wnioski do porządku obrad 

 

2. Informacja Burmistrza Dziwnowa oraz wystąpienia zaproszonych gości.  

 

3. Projekt uchwały Rady Miejskiej w Dziwnowie w sprawie uchylenia Uchwały  

Nr LXIX/379/2009 Rady Miejskiej w Dziwnowie z dnia 21 września 2009 roku w 

sprawie uchylenia uchwały Nr XXXVII/397/2006 Rady Miejskiej w Dziwnowie z dnia  

30 maja 2006 r. w sprawie przystąpienia do realizacji projektu „Uporządkowanie 

gospodarki wodno – ściekowej na obszarze Związku Gmin Wyspy Wolin” 

 

4. Projekt uchwały Rady Miejskiej w Dziwnowie w sprawie zmian budżetu gminy na 

2009 r. 

 

5. Zakończenie sesji. 

 

 

Przystąpiono do realizacji porządku sesji. 

 

Ad. 2 
Głos zabrał p. Krzysztof Kozicki – Burmistrz Dziwnowa, który powiedział, że zacznie od 

tematu „uporządkowanie gospodarki wodno – ściekowej na terenie Gminy Dziwnów. Wyraża 

opinie, a podziela ją wiele innych osób, że stało się niedobrze, że uchwała z 30 maja 2006 r. 
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została przez Radę uchylona. Ma nadzieję, że dziś w tej sprawie dojdzie się do porozumienia. 

Jeżeli Radni mają jakieś obawy i pytania to na sesji jest obecny kompletny Zarząd Związku 

Gmin Wyspy Wolin oraz Przewodniczący Związku p. Rafał Wolny oraz p. Małgorzata 

Brodowska. Goście są w stanie odpowiedzieć na wszystkie pytania i wątpliwości radnych.  

Uważa osobiście, że decyzja Rady jest jakąś pomyłką i tę pomyłkę radni zrozumieją, a 

następnie zmienią. Zrozumiałby zachowanie Rady w sprawie uchylenia uchwały gdyby 

czasowo była inna sytuacja, ale jest sytuacja taka, że projekt dobiega końca. Jest ogromna 

szansa w przypadku naszej Gminy uzyskania dofinansowania w kwocie około 24 mln zł. 

gdyby decydował o tym jednoosobowo, to nigdy by z tego nie zrezygnował. Prosi o powtórne 

przeanalizowanie dziś przez Radę swojej decyzji. Na Sali są obecni goście, którzy mają takie 

same opinie jak władza wykonawcza w Dziwnowie, Wolinie, Międzyzdrojach oraz Rady 

Miejskie w Wolinie i Międzyzdrojach. Prosi o zrewidowanie swojej decyzji i zmianę tej 

decyzji. Jeśli Gmina Dziwnów nie przystąpi do tego projektu stanie się tak, że będzie 

zatrzymany jej rozwój. Stan urządzeń wodociągowych i ściekowych jest bardzo zły. Dla nas 

jako mieszkańców jest sprawa załatwiona i jest w należytym porządku, ale należy myśleć 

również o tych ludziach, którzy chcą w naszej gminie zainwestować. W przypadku, gdy ktoś 

chce wybudować większy obiekt niż domek jednorodzinny to już warunki zabudowy nie są 

wydawane przez Urząd. W odpowiedzi jest argument, że nie ma wody. Gmina weszła w 

posiadanie przepięknego terenu przyległego do jednostki wojskowej o pow. 40 ha. Był to na 

mapie teren biały, czyli specjalnego przeznaczenia. Jest w opracowaniu studium 

uwarunkowań, następnie będzie zrobiony plan zagospodarowania przestrzennego, 

prawdopodobnie koncepcja zagospodarowania tego terenu. Za 3-4 lata hasło „Nowy 

Dziwnów” mogło być uruchomione na tym terenie.  

W obecnej sytuacji będzie to niemożliwe, bo bez wody i bez kanalizacji na tym gminnym 

terenie, który jest chęć zagospodarować i wziąć z tego terenu pieniądze, to się nie ziści, gdy 

nie będzie rozwiązany problem gospodarki wodno – ściekowej.  

 

Głos zabrał p. Leszek Dorosz Burmistrz Międzyzdrojów- powiedział, że właściwie sprawa 

jest trudna z aspektów, o których radni wiedzą, natomiast prosta jest, jeśli chodzi o Związek, 

który tworzą Gminy.  

Zaszłości są bardzo różne i głównie to wpływa na dzisiejszą ocenę niektórych osób na 

działania i postępowanie Związku. Ta uchwała jest najprawdopodobniej pokłosiem tego, co 

kiedyś się działo i było dla wielu niezrozumiałe i trudne, gdzie rodziły się pewne podejrzenia 

i niejasności. Uważa, że po pracy, jaką wykonano w ostatnim okresie, zwłaszcza w okresie 

ostatnich dwóch lat idzie wszystko ku dobremu, bo jest studium wykonalności, duże zakresy 

prac, bo cały wniosek to 170 mln zł. w rozbiciu na 3 gminy. Każda z Gmin ma jakiś udział 

np. Gmina Wolin ma największy, bo wcześniej najmniej inwestycji tam zostało wykonane. W 

momencie, kiedy jest moment złożenia wniosku, a zatem dofinansowania około 56%. Gdzie 

jak się otrzymuje dofinansowanie, np. Gmina Międzyzdroje otrzymała dofinansowanie na 3 

wnioski , to w wysokości 40%.  

Pozostaje kwota 44 %, które gminy w rozłożeniu na lata będą musiały znaleźć. – czy to w 

formie zabezpieczenia majątkowego pożyczek, kredytów, sprzedaży nieruchomości. Na 

pewno wszyscy są zgodni, że te projekty są potrzebne. Rozumie to, że niektórzy mówią, że 

zakresy są duże, ale uważa, że nigdy zakresy nie są za duże tylko możliwości za małe.  

Jest zdania, że rozłożony na jakiś logiczny okres i kolejności działań, gdzie gmina może ten 

harmonogram zadań zrobić. Uzbrojone tereny inwestycyjne zyskują na wartości, każda 

działka uzbrojona, gdzie jest możliwość wydania warunków zabudowy i pozwolenia na 

budowę, zyskuje na wartości. Jeśli jest własnością gminy to sprzedaż będzie szybsza i 

łatwiejsza, a z tego wpływy do budżetu. To pomoże, aby zbilansować wydatki konieczne z 

dochodami. Jutro Gmina Międzyzdroje wycina na sesji z budżetu 17 mln zł. z inwestycji na  
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rok bieżący, bo jest w trudnej sytuacji, ale nie beznadziejnej. Nic się nie dzieje, bo Gmina 

prowadzi wiele inwestycji.  

Kolejną uchwałą, jaką Gmina powinna podjąć to zgoda dla Burmistrza na zmianę w budżecie, 

która wskaże 800 tys. zł. na projektowanie. Gmina Wolin ma ponad 1 mln zł. , Międzyzdroje 

540 tys. zł. Takie środki na projekty Gminy powinny znaleźć, a gdy projekty będą gotowe 

będzie złożony wniosek. Oczywistym jest, że jest niewiadoma czy ten wniosek znajdzie 

uznanie w oczach oceniających i czy takie dofinansowanie będzie. Pieniądze gminy nie będą 

zmarnowane, bo dojdzie się do stanu na chwilę obecną tylko tyle, że gmina będzie miała 

gotowe projekty, które będzie można sukcesywnie wykorzystywać bez dofinansowania 56%. 

Ta uchwała, która osobiście zaskoczyła, gdzie w poniedziałek było umówione na godz. 14-tą 

spotkanie w tym temacie. Zdziwiło go, że Rada podjęła tak drastyczny krok, który jest 

równoznaczny z nie wchodzeniem do projektu. Jest to zrzucenie na dwie pozostałe Gminy 

konieczności zmiany studium wykonalności, czyli kolejny wydatek i wydłużenie czasu, co 

może spowodować, że oceniający powiedzą – „za późno”, nie ma już środków albo zapytają - 

jaka to spójność, kiedy część istotna dla całego projektu z niego wypada. Rada w Dziwnowie 

naraża pozostałe dwie Gminy, że mogą tego dofinansowania na potrzebne zadania nie 

otrzymać. Prosi radnych o wzięcie tego pod uwagę. Jeśli Rada będzie dziś miała taką wolę i 

zmieni uchwałę podjętą w ubiegły poniedziałek to dobrze by było, aby Rada dała 

Burmistrzowi możliwość, aby zabezpieczył w najbliższym czasie środki na projektowanie. 

Byłby usatysfakcjonowany, jeśli otrzymałby dziś od radnych, jednoznaczną odpowiedź. Jeśli 

Rada podtrzyma uchwałę z poniedziałku, czy jest to równoznaczne z nie wchodzeniem do 

projektu? Jeśli tak – czy racje bytu ma przebywanie wspólnie w Związku?. Nie można 

udawać, że jest się razem, jeśli tak naprawdę się sobie nie pomaga, a z różnych powodów są 

wzajemne przeszkody.  

Zna niektórych radnych, są spotkania i jest przekonany o mądrości radnych. Prosi, aby w 

kluczowych, również dla gmin sąsiednich decyzjach, nie brali radni pod uwagę 

pozamerytorycznych względów. Dodał, że bardzo o to prosi w imieniu całego Zarządu. 

 

Przewodniczący Związku Gmin Wyspy Wolin p. Rafał Wolny – powiedział, że odbyło się 

tu na tej Sali kilka spotkań. Był konsultant, który przedstawił tzw. plan minimum tj., przy 

jakim minimalnym zamiarze można złożyć projekt.  

Prosi, aby radni spojrzeli na projekt w skali nie tylko swojej własnej gminy, ale patrząc przez 

pryzmat całej Wyspy. Padły tu słowa, że dwie gminy mogą podjąć się tego trudu przy nowych 

kosztach tj. przemodelować ten projekt. Gmina Wolin i Międzyzdroje będzie pewnie 

zmuszona, ale ma nadzieję, że Rada zmieni decyzje i do tego nie dojdzie, a z tzw. protezą 

spróbuje złożyć ten wniosek, ale kluczowy jest czas. Ideą projektu jest rozwiązanie zadań 

kompleksowo dla całej Wyspy. Z takim projektem jest szansa pokazać się w Warszawie i 

powiedzieć, że jest to projekt na skalę Polski. Ma szansę znaleźć się na liście zadań 

kluczowych dla naszego kraju. 

Padły słowa, że Gmina Dziwnów może zrobić sobie to sama, powoli, ale należy zwrócić 

uwagę na to, że zamieszkanie jest na terenie Wyspy, która powinna podlegać szczególnej 

ochronie, a szczególnie ochronie środowiska: wód, gleby, powietrza, krajobrazu. Właśnie ten 

projekt pozwala w szybkim tempie spowodować, aby Wyspa była w całości chroniona. 

Wyspa jest żywicielką dla większości z nas, ponieważ żyje się z turystyki. Plaże, kąpieliska to 

główne produkty turystyczne. Dzięki temu projektowi będzie można wszystkie te zadania 

szybko zrealizować.  
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Następnie głos zabrał p. Eugeniusz Jasiewicz Burmistrz Wolina, który oznajmił, że 

wszystko to, co powiedzieli jego przedmówcy, to powiedzieli wszystko. Dodał, że wierzy w 

mądrość Rady Miejskiej w Dziwnowie i jej decyzji. Nie ma rzeczy, której nie można zepsuć, 

nie życzy Radzie tego, aby zepsuła tak dobrą rzecz.  

 

 

Ad. 3 
Projekt przedstawił p. Krzysztof Latuśkiewicz Sekretarz Gminy. 

 

W dyskusji jako pierwszy głos zabrał radny p. Henryk Dymerski, który powiedział, że 

stanowisko części radnych jest za dalszą sukcesywną współpracą i pracą w ZGWW, 

chociażby z punktu widzenia kilku spraw problematycznych.  

Jedna z tych kwestii to jakość wody, a ocena tej jakości nie wymaga ekspertyzy.  

Następnie radny przytoczył kwintesencje negatywnej ekspertyzy budowlanej ujęcia wody  

w Strzeżewie. Ujęcie wody w Kołczewie - istnieje możliwość wybudowania na terenie Gminy 

w  Świętoujściu kolejnej stacji uzdatniania wody. Jest to dla mieszkańców Gminy Dziwnów 

priorytetowe. Dodał, że dostawa wody w sezonie letnim do Międzywodzia z ujęcia w 

Strzeżewie bez jego modernizacji oraz wybudowania na sieci przesyłowej Dziwnów – 

Międzywodzie około 17 km przesyłu, dodatkowego zbiornika retencyjnego i urządzenia do 

podniesienie ciśnienia jest niemożliwe. Rozumie, że Gmina może robić to małymi kroczkami, 

ale w sytuacji, jaka jest, co do jakości wody, do problemów technicznych, technologicznych, 

uważa, że należy podjąć konkretną decyzję, co do pozostania w ZGWW i poprawienia 

ogólnej sytuacji gospodarki wodno – ściekowej.  

 

Radny p. Stęplewski – powiedział, że w kontekście wypowiedzi przedmówców zacytuje 

kilka zdań wyrwanych z kontekstu artykułu, który ukazał się w dzisiejszym Dzienniku Forum 

Biznesu Izby Gospodarczej”. Dodał, że mowa jest o konieczności dostosowania sieci 

wodociągowej do wymogów dyrektyw dotyczących jakości wody pitnej oraz wód 

powierzchniowych z uwzględnieniem dyrektywy w sprawie polityki wodnej Unii 

Europejskiej. Gmina musi spełnić warunki Unii Europejskiej w zakresie jakości 

odprowadzanych ścieków. Warunkiem podstawowym przyznania i rozliczenia grantów jest 

uzyskanie efektu rzeczowego i ekologicznego. Koszt inwestycji musi przedkładać się na 

wysokość opłat za wodę i ścieki. Jednak gruntowna modernizacja sieci w relatywnie krótkim 

czasie oraz wypełnienie europejskich norm czystości wody pitnej jak i wychodzącej z 

oczyszczalni spowoduje wysokie podwyżki cen. Zatem modernizacja infrastruktury wiąże się 

ze wzrostem cen. Władze samorządowe najczęściej jako właściciele przedsiębiorstw 

wodociągowo – kanalizacyjnych muszą się liczyć z efektem, że część kosztów inwestycji 

poniesie społeczeństwo, więc taryfy za wodę i ścieki trzeba urealnić. Samorządy często 

odmawiają przedsiębiorstwom zgody na choćby nieznaczne podwyżki, co uniemożliwia 

wprowadzenie właściwych taryf. Na kondycje przedsiębiorstw w dużym stopniu wpływają 

władze samorządowe dążące do minimalizacji cen. Obietnice wyborcze ograniczenia wzrostu 

cen za wodę cieszą się dużym powodzeniem, ale koszt wody i ścieków nie może być ceną 

polityczną uzależnioną od terminów wyborów samorządowych.  

Dodał, że na terenie naszej gminy doszło do straszenia mieszkańców drastycznymi 

podwyżkami cen za wodę i odprowadzenie ścieków, jeśli pójdzie się tą droga, o której jest 

mowa. Uważa, że jest to nieuniknione, ale na pewno nie będą to drastyczne podwyżki. 

Podwyżki muszą nastąpić i z tym wszyscy muszą się zgodzić.  
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Radny p. Kozłowski – uważa, że dzisiejsza sesja daje bardzo dużo do myślenia i przybliża 

poglądy. Zaznaczył, że w dniu 5 października jest zaplanowana zwyczajna sesja Rady 

Miejskiej, a przed sesją posiedzenia Komisji. Zrobił dziś krok gdzie na posiedzenie Komisji 

zaprosił Pana Burmistrza, rozmawiano. Chciałby, aby wszyscy radni mogli się wypowiedzieć 

co do swoich wątpliwości. Dla niego osobiście w projekcie uchwały wzięcie funduszów z 

mieszkań komunalnych nie bardzo pasuje, jest to niezręczne dla naszego społeczeństwa, aby 

pozbawiać ich w tym punkcie finansowania.  

Uważa, że należy sprawę przedyskutować w Komisjach skąd znaleźć pieniądze. Nie powinna 

być tylko podnoszona kwestia – czy Rada chce, czy też nie. Radę stawia się w sytuacji, gdzie 

ma przyjść na sesję nadzwyczajną i zdecydować. Radni muszą sprawę rozważyć. Ceni sobie 

dzisiejszych gości i ich głos, ale Rada musi rozważyć finanse w Gminie i możliwości. Z 

materiałów wynika, że to nasza gmina ma obecnie największą sprzedawalność wody, na 

oczyszczalni w Międzywodziu ma największy zrzut, więc są to pieniądze, które idą z naszej 

Gminy. Jest dylemat zadecydowania czy iść wspólnie, czy małymi krokami Gmina powinna 

iść sama. To nie jest tak, że Rada się upiera albo ma na kogoś złość. Przedstawiono, że dwie 

gminy dadzą sobie radę same.  

Wnioskuje, aby zostawić problem do 5 października, br., aby na posiedzeniach wszystkich 

Komisji przedyskutować sprawę na spokojnie, rzeczowo i wydać ostateczna decyzję. 

 

Przewodniczący Rady – powiedział, że wnioski formalne zgodnie ze Statutem Gminy 

poddaje się do głosowania niezwłocznie po zgłoszeniu, po dopuszczeniu jednego głosu za  

i jednego głosu przeciw jeśli taki zostanie zgłoszony. 

 

Burmistrz – uważa, że wniosek radnego p. Kozłowskiego jest błędny, bo wybiegł radny do 

pkt nr 4, dotyczący budżetu, który wskaże skąd weźmie się pieniądze. W obecnym punkcie 

mówi się o zmianie decyzji Rady z poprzedniego tygodnia. To, o czym mówi Pan Kozłowski 

to jest kolejny punkt. I w tej sprawie się zgadza, bo uważa, że ten pkt można przedyskutować 

spokojnie na Komisjach i na sesji w dniu 5 października.  

Podkreśla jeszcze raz, że teraz mówi się o zmianie decyzji Rady z poprzedniego tygodnia.  

Osobiście nie odwlekałby tego, bo jest okazja rozmawiać z ludźmi, którzy na ten temat 

wiedzą wszystko. Co do mieszkań komunalnych to idzie zima, będzie przygotowany plac 

budowy, wyleje się fundament i zostaje środków na trzy ściany. Proponuje się tych ścian nie 

budować, a zrobić to w przyszłym roku. 

 

Radny p. Kozłowski – dodał, że z uwagi na to, że ten sam punkt programu jest zaplanowany 

na sesję w dniu 5 października - uchylenie uchwały, dlatego też proponuje aby Komisje 

przedyskutowały i dopiero podjęły decyzję w dniu 5 października. 

 

Burmistrz – powiedział, że upiera się przy tym, że wniosek radnego p. Kozłowskiego jest 

błędny, ponieważ w dniu 30 września jest Walne Zgromadzenie ZGWW i ta decyzja jest 

ważną decyzją dla tego spotkania, jakie się odbędzie. To jest nasze być, albo nie być. Nie 

należy uciekać od dyskusji z ludźmi, którzy wiedzą na ten temat wszystko. Jeśli będzie trzeba 

to będzie się siedzieć do godziny dwunastej, ale należy sobie pewne rzeczy wyjaśnić.  

 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie wniosek formalny radnego p. Kozłowskiego. 

 

Radny p. Dymerski – powiedział, że wniosek dotyczy pkt 4 porządku obrad natomiast 

kwestia pkt 3 nie została zamknięta, jeśli rozmawia się na temat konkretnej uchwały, 

konkretnej ważnej decyzji, są radni i są obecne Zarządy poszczególnych gmin, są również 
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goście – publiczność, to prosi o nie przechodzenie w procedurze zwyczajowo u nas przyjętej i 

zamkniecie dyskusji. Wszyscy poświęcają czas, który należy uszanować.  

 

 

Przewodniczący Rady – zapytał p. Kozłowskiego jak konkretnie brzmi jego wniosek? 

 

Radny p. Kozłowski – wyjaśnił, że postawił wniosek o pierwszą uchwałę, aby odesłać do 

Komisji Rady. Decyzję o pierwszej jak i drugiej uchwale należy podjąć na normalnej sesji.  

 

Radny p. Stęplewski – powiedział, że po raz kolejny ma się do czynienia z pokrętnymi 

praktykami. Ile razy Rada ma o tym mówić, temat jest od wielu miesięcy. Goście 

przyjeżdżają po raz kolejny, a radni stosują jakieś wybiegi. Zarówno goście i mieszkańcy 

tolerować tego nie będą. Apeluje o podjęcie dziś decyzji i przegłosowanie pkt 3 porządku 

obrad. 

 

Nastąpiło głosowanie wniosku radnego p. Kozłowskiego: 

Rada Miejska w Dziwnowie na stan 15 radych w obecności 11 radnych w głosowaniu; za – 

8, przeciw – 2, wstrzymało się – 2 większością głosów przyjęła wniosek radnego 

 p. Kozłowskiego o odesłanie uchwał do Komisji. 

 

 Przewodniczący Rady Miejskiej w Dziwnowie p. Marek Lisowski powiedział, że  

z uwagi na wyczerpanie porządku obrad zamyka LXXI Sesję Rady Miejskiej w Dziwnowie. 

 

 

Protokołowała; Wiesława Matelska 


